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VÁŽENÍ OBČANÉ,
DOSTÁVÁ SE VÁM DO RUKOU PRVNÍ ČÍSLO NAŠEHO 
ZPRAVODAJE V ROCE 2025. JE PŘED NÁMI CELÝ 
ROK, KTERÝ BYCHOM RÁDI VYUŽILI K USKUTEČNĚNÍ 
MNOHA PROJEKTŮ, KTERÉ SE POSTUPNĚ Z NAŠICH 
HLAV DOSTÁVAJÍ NA PAPÍR. UDĚLÁME VŠE PRO 
TO, ABY SE V BLÍZKÉ DOBĚ ZREALIZOVALY. 

Současné zastupitelstvo pracuje a pravidelně se 

schází na pracovních zasedáních. Nepodařilo se 

nám prosadit týdenní frekvenci s kompletním za-

stupitelstvem, a tak se scházíme týdně pouze ve 

čtyřech. Kompletní zastupitelstvo se schází po 

operativní domluvě na pracovních zasedáních cca 

jednou za čtrnáct dní. Snažíme se v konstruktivní 

atmosféře společně jednat a zajistit vše potřebné 

pro chod obce. 

Jsou před námi velké výzvy, které naše obec zaží-

vá jednou za mnoho dekád. Je to zejména přípra-

va projektů a zajištění finančních prostředků na 

realizaci investic spojených s průtahem naší obcí. 

Proto je velmi důležité investice do jiných projek-

tů, které jsou ale také třeba, držet na uzdě a cho-

vat se zodpovědně při vydávání peněz. Na druhou 

stranu se musíme snažit čerpat dotace, které jsou 

pro nás výhodné, tedy ty s malým dofinancováním 

a relativně velkým příjmem.

Co nás velmi trápí, je skutečnost, že se nám ne-

dostává jasných informací o tom, kdy k realiza-

ci takto zásadní stavby dojde. Totéž bohužel platí 

i o avizované uzavírce ulice Fryčajova v Obřanech 

a uzavírce ulic okolo Mlýnského ostrova v Bílovi-

cích nad Svitavou. Tyto stavební akce jsou velmi 

rozsáhlé a naprosto zásadně zasáhnou do našich 

životů. Budeme nuceni se přizpůsobit novým pod-

mínkám při cestování do Brna, k lékaři, na nákup 

atd. Stereotypy našeho cestování a styku s okol-

ními obcemi a městem budou narušeny. Budeme 

se snažit bezprostředně informovat naše občany, 

pokud se o těchto záležitostech dozvíme něco no-

vého a konkrétního. Naší snahou je zmírnit dopa-

dy plánované objížďky přes naši obec. Požadavky 

obce jsme předali  zástupcům investora. Pevně vě-

říme, že to všichni zvládneme!

A co právě realizujeme nebo plánujeme?

OPRAVA MOSTKU U KOUPALIŠTĚ

V naší obci máme jediný mostek a  to U mlýn-

ku. Mnozí z nás si ani neuvědomují, že přes něj 

přejíždějí. Tento mostek je betonový a v minu-

losti byl dvakrát rozšiřován a doplňován „I“ pro-

filovými traverzami s betonáží. Došlo tak k jeho 

rozšíření a také zakrytí potoka v místě tzv. Koň-

ky. Koňka bylo otevřené, volně přístupné a rozší-

řené místo v potoce, kam chodili sedláci koupat 

a umývat své koně. Tato koňka zmizela s realizací 

projektu za trubnění potoka směrem k hřišti v 80. 

letech. Tehdy také došlo k rozšíření mostku. Oce-

lové traverzy a betonáže vykazují značné poško-

zení a korozi. Dle zprávy Ing. Ondřeje Vlčka, který 

ji zpracoval v roce 2023, je nutné připravit opravu 

některých částí a mostek přeizolovat. V současné 

době opět ve spolupráci s ing. Vlčkem připravuje-

me projekt opravy mostku. Oprava mostku je za-

čátkem prací na ulici U mlýnku. Následovat musí 

přeložka za trubněného potoka v pruměru 100 cm, 

protože stávající potrubí je zborcené. Teprve poté 
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přijdou na řadu konečné povrchové úpravy včetně 

chodníku podél pozemku pana Ševčíka. 

OPRAVA TARASU PODÉL HLAVNÍ SILNICE

Taras kolem chodníku od obchodu směrem na Bí-

lovice známe všichni. Byl zbudován v roce 1972. 

Zub času, nedostatečná údržba a od počátku ne-

šťastně vyřešené odvodnění zapříčinilo celkové 

zavlhnutí a tím spoustu prasklin v tělese tara-

su. Také hlava tarasu je velmi poškozena zvětrá-

váním. Pokud se nechceme dostat do situace, že 

za pár let budeme nuceni stavět taras zcela nový, 

musíme začít ihned opravovat. Maximum prací, 

které nevyžadují řemeslnou odbornost, se snaží-

me provést brigádnicky a tím ušetřit za opravu. 

Je potřeba zajistit fungující odvodnění a provést 

celkovou sanaci. 

DĚTSKÉ HŘIŠTĚ NA KOUPALIŠTI 

A JEHO OPLOCENÍ

Téměř 15 let máme v areálu koupaliště dětské 

hřiště. Po každoroční revizi bylo zjištěno něko-

lik závad, kvůli kterým bylo nutné hřiště dočasně 

uzavřít. Na opravách vadných částí herních prvků 

průběžně pracujeme a jakmile počasí dovolí, opra-

vené díly znovu namontujeme. Dalším důvodem 

uzavření celého areálu koupaliště je skutečnost, 

že letošní zima byla první v historii našeho kou-

paliště, kdy bylo nutné v bazénu kvůli vyfoliování 

ponechat celoročně napuštěnou vodu. Vzhledem 

k blízkosti dětského hřiště k bazénu, kde existuje 

riziko nebezpečného přístupu malých dětí k vod-

ní ploše, jsme se rozhodli provést oplocení dět-

ského hřiště. Tento krok je nezbytný dle legislativy 

pro zajištění maximální bezpečnosti našich dětí. 

Oplocení bude pouze nízké a opatřeno uzamy-

katelnou brankou směrem do areálu. Díky tomu 

potom bude možné využívat dětské hřiště na kou-

pališti celoročně. 

DALŠÍ INVESTICE NA KOUPALIŠTI

V loňském roce proběhla rozsáhlá rekonstrukce 

bazénové vany. Mluvilo se o také o nevyhovující 

strojovně. Jsme přesvědčeni, že strojovna naše-

ho koupaliště není na konci své životnosti a vyho-

ví i v dalších letech. Tuto skutečnost také potvrdil 

posudek firmy Nautica, který jsme si nechali zpra-

covat. Poslední rekonstrukce strojovny proběhla 

v květnu roku 2011 a její hodnota byla 1 270 000 

Kč. (částečně byla hrazena z dotace). Strojovna 

tedy slouží 14 let cca dva měsíce v roce. Uděláme 

vše, abychom byli schopni provozovat koupaliště 

se stávající technologií a provedeme pouze nej-

nutnější investice. Uvažujeme, že bychom doplni-

li bazén o vodní skluzavku pro děti, na kterou je již 

provedena příprava. Co musíme ještě co nejdříve 

dořešit, je únik vody. Ten se projevil v loňské sezó-

ně i po celkové opravě bazénu. Nyní je předmětem 

reklamace vůči zhotoviteli. 

GRUNT U KAPUSTŮ

Na stavební úpravy gruntu jsme požádali o dota-

ci z JMK z programu rozvoje venkova, ale bohu-

žel jsme nebyli úspěšní a dotaci jsme nedostali. 

Přesto bychom rádi provedli stavbu kanalizační 

přípojky, odkanalizování dešťových vod, vybudo-

vání toalet, drobné stavební úpravy a instalovali 

částečné vybavení klubovny. Dále bychom chtě-

li postavit větší a více kapacitní toalety ve dvo-

ře. Následně bude nutné také předláždit nádvoří 

po instalaci kanalizačních a vodovodních rozvodů. 

V souvislosti s tímto předlážděním bychom rádi 

požádali naše občany, kteří mají přebytečné zbyt-

ky žulových kostek (třeba někde v zahradě v ko-

přivách), aby je věnovali obci na doplnění dlažby 

ve dvoře u Kapustů. Rádi přijedeme pro jakékoli 

množství – třeba i pár kostek. Děkujeme. Může-

te se obrátit na místostarostu na telefonním čísle 

603 236 747.



3

KANALIZACE NA TYRŠOVĚ NÁVRŠÍ

V části ulice Tyršovo návrší dosud chybí splaško-

vá kanalizace a stávající dešťová kanalizace je zde 

v havarijním stavu. Oprava dešťové kanalizace je 

tedy nevyhnutelná a je naší prioritou. Samozřejmě 

bychom rádi realizovali i chybějící splaškovou ka-

nalizaci, abychom vyhověli požadavkům na likvi-

daci odpadních vod. Jednáme s majiteli pozemku, 

po kterém má kanalizační řad probíhat, o podmín-

kách realizace stavby. 

ROZŠÍŘENÍ PARKOVACÍHO STÁNÍ 

PRO HASIČSKÝ VŮZ CAS

Naše obec požádala o dotaci na nový cisternový 

hasičský vůz pro výjezdovou jednotku. Pro nový 

vůz je nutné upravit garážové stání. Na tuto úpra-

vu jsme také podali žádost o dotaci z JMK. Musí-

me zajistit akceschopnost výjezdové jednotky, jíž 

je obec zřizovatelem. Doufáme, že část prací bude 

možné provést brigádnicky a v této věci spoléhá-

me na naše hasiče. 

INVESTICE DO PROJEKTOVÝCH 

PŘÍPRAV CHODNÍKŮ V RÁMCI DOHODY 

O PARTNERSTVÍ S SUS PŘI PŘÍPRAVĚ 

PRŮTAHU OBCE ŘÍCMANICE

V souladu s již uzavřenou smlouvou o spoluprá-

ci s SUS připravujeme podmínky pro projektování 

chodníků. V současné době bylo prostřednictvím 

SUS vypsáno výběrové řízení na dodavatele pro-

jektů pro chodníky a průtah obcí. Chtěli bychom 

vyprojektovat jak chodník na Kanice tak i chod-

ník směrem na Bílovice. Naší snahou bude zajistit 

dostatečnou šířku nových i stávajících chodníků, 

což bude v naší staré zástavbě mnohde proble-

matické. Prioritou je chodník na Kanice, který si 

také vyžádá stavbu nové a opravu stávající dešťo-

vé kanalizace. Víme, že stav chodníku ke Kanicím 

je v havarijním stavu, a proto bychom ho chtěli na 

jaře alespoň lokálně opravit.

KONTEJNEROVÉ STÁNÍ NA SKÁLE

Kontejnerové hnízdo u  autobusové zastávky 

Na Skále je bohužel nevzhlednou vizitkou. Chtěli 

bychom realizovat odstavnou plochu pro kontej-

nery včetně jejího oplocení. Po vyjasnění možné-

ho umístění nového chodníku ve směru na Bílovice 

v projektové dokumentaci budeme jednat s maji-

telem pozemku o pronájmu, konkrétním umístění 

kontejnerů a finální podobě odstavné plochy. 

HŘBITOV

Připravujeme realizaci části projektu na odvodnění 

cestiček na obecním hřbitově. Projekt odvodnění 

by měl zajistit, aby se písek nesplavoval do nižších 

částí hřbitova. Rádi bychom v tomto roce realizo-

vali alespoň část projektu.

OPRAVA OBECNÍHO SÁLU U HOSPODY

Oprava sálu vedle hospody je další plánovanou 

investicí. Projekt na kompletní opravu sálu zpra-

coval ing. arch. Tecl. Rádi bychom uspěli s naši 

žádostí o dotaci u Ministerstva pro místní rozvoj. 

Vzhledem k finanční náročnosti bude nutné opra-

vu etapizovat. 

BYTY V PODKROVÍ OBECNÍHO ÚŘADU

V prostorách půdy nad obecním úřadem plánuje-

me vybudovat několik malometrážních bytů, které 

v Řícmanicích chybí. V letošním roce chceme při-

pravit projekt pro budoucí výstavbu. 

Přejeme vám krásné jarní dny, plné zdraví 

a pohody!

Simona Malá, starostka 
Patrik Heger, místostarosta
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ZPRÁVY ZE 
ZASTUPITELSTVA OBCE
MILÍ SPOLUOBČANÉ, PŘINÁŠÍME PŘEHLED 
NEJDŮLEŽITĚJŠÍCH USNESENÍ ZASTUPITELSTVA 
OBCE (ZO) ZA UPLYNULÉ OBDOBÍ.  
ÚPLNÉ ZÁPISY ZE ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA 
NAJDETE POD QR KÓDY VPRAVO. 

USTAVUJÍCÍ JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA 
OBCE Č. 3 DNE 18. 12. 2024
Usnesení č. 32 – 3/2024
ZO schválilo podání žádosti o dotaci MMR v rámci 
programu Podpora rozvoje regionů 2024+ na re-
konstrukci obecního sálu.
Usnesení č. 33 – 3/2024
ZO schválilo dohodu o spolupráci s partnerskou 
slovenskou obcí Dolné Saliby v rámci Fondu ma-
lých projektů Programu Interreg Slovensko-Česko 
2021–2027. 
Usnesení č. 34 – 3/2024
ZO schválilo poplatek za bruslení pro občany Říc-
manic: dospělý 300 Kč, dítě 3 až 15 let 150 Kč.
Usnesení č. 35 – 3/2024
ZO schválilo rozpočet Mateřské školy Řícmanice 
na rok 2025. 
Usnesení č. 36 – 3/2024
ZO schválilo rozpočtový výhled Mateřské školy 
Řícmanice na roky 2026–2027.
Usnesení č. 37 – 3/2024
ZO schválilo rozpočet obce na rok 2025 s cel-
kovými příjmy 17 555 800,- Kč a výdaji 18 391 
200,- Kč. Deficit je plánován zejména kvůli pokrytí 
opravy komunikace v ulici U Mlýnku. 
Usnesení č. 38 – 3/2024
ZO schválilo výhled rozpočtu obce na roky 
2026–2027. 
Usnesení č. 39 – 3/2024
ZO schválilo dodatek č. 5 ke smlouvě o svozu od-
padů se společností KTS EKOLOGIE s.r.o., kterým 
se upravuje frekvence svozů a zvyšuje cena, kte-
rou hradí obec. Podrobnosti viz: https://ricmanice.
cz/odpadove-hospodarstvi/

ZO vzalo na vědomí závěrečné účty za rok 2023 
dobrovolných svazků obcí, jichž je obec členem: 
tj. DSO Časnýř, DSO Vodovody a kanalizace Bílo-
vicko, DSO Šlapanicko a DSO KTS.
ZO vzalo na vědomí zápis z jednání finančního vý-
boru č. 1.

JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA 
OBCE Č. 4 DNE 17. 2. 2025
Usnesení č. 40 – 4/2025
ZO schválilo záměr pronájmu obecních pozemků 
v chatařské lokalitě „Pod hřbitovem“. 
Usnesení č. 41 – 4/2025
ZO schválilo návrh smlouvy o projektové přípra-
vě „II/383 Řícmanice průtah“, který bude součás-
tí zadávací dokumentace pro výběrové řízení na 
dodavatele projekčních prací (organizuje Správa 
a údržba silnic Jihomoravského kraje). 
Usnesení č. 42 – 4/2025
ZO schválilo návrh smlouvy o zajištění výkonu 
autorského dozoru na stavbě „II/383 Řícmanice 
průtah“.
Usnesení č. 43 – 4/2025
ZO schválilo podání žádosti o dotaci z Minister-
stva vnitra na pořízení nové cisternové automo-
bilové stříkačky.
Usnesení č. 44 – 4/2025
ZO schválilo podání žádosti o dotaci z Jihomorav-
ského kraje na rekonstrukci požární zbrojnice.

Připravil Petr Žižka
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Zápisy ze zasedání zastupitelstva Elektronická úřední deska obce YouTube kanál obce

MÍSTNÍ POPLATKY

POPLATEK ZA KOMUNÁLNÍ ODPAD 2025
Poplatek je splatný nejpozději do 30. 4. 2025
Sazba: 650 Kč za každou osobu s trvalým poby-
tem v obci Řícmanice, cizince, za každý objekt ur-
čený nebo sloužící k rekreaci, dále za dům s č.p. 
nebo byt, kde není žádná osoba hlášena k trvalé-
mu pobytu.

SS – Specifický symbol při bezhotovostní 
platbě: 1337

VS – Variabilní symboly při bezhotovostní platbě:
Občané s trvalým pobytem v obci, rodinné domy: 
VS 12025xxx (kde xxx je číslo popisné domu, 
nuly se doplní zleva)
Občané s trvalým pobytem v obci, bytové domy: 
VS 125xxxyy (kde xxx je číslo popisné domu, 
yy je číslo bytu, nuly se doplní zleva)
Za prázdné domy s č.p. nebo byty, kde není žádná 
osoba hlášená k trvalému pobytu: 
VS 52025xxx (kde xxx je číslo popisné domu, 
nuly se doplní zleva )
Za chaty bez trvalého pobytu: 
VS 62025xxx (kde xxx je evidenční číslo chaty, 
nuly se doplní zleva)
Za cizince: 
VS 72025xxx (kde xxx je evidenční číslo chaty, 
č.p. rodinného domu, nuly se doplní zleva)

MÍSTNÍ POPLATEK ZA PSY 2025
Poplatek je splatný nejpozději do 31. 5. 2025
Sazba: 200 Kč za prvního psa a 300 Kč za každé-
ho dalšího psa.
Osoby starší 65 let: 100 Kč za prvního psa 
a 200 Kč za každého dalšího psa.

SS  – Specifický symbol při bezhotovostní 
platbě: 1341

VS – Variabilní symboly při bezhotovostní platbě:
Občané s trvalým pobytem v obci:
VS 32025xxx (kde xxx je číslo popisné domu, 
nuly se doplní zleva)
Občané s trvalým pobytem v obci, bytové domy:
VS 325xxxyy (kde xxx je číslo popisné domu, 
yy je číslo bytu, nuly se doplní zleva)

PLATBY LZE PROVÁDĚT:
Hotovostně v úředních hodinách:
Po: 15–18 hod, St: 9–11 a 15–17 hod) na pokladně 
OÚ Řícmanice, Komenského 68.
Bezhotovostně na účet obce Řícmanice 
č. účtu 2901372652/2010, k.s. 0308

Posíláte-li platbu prostřednictvím internetového 
bankovnictví, vypište do zprávy pro příjemce:

• Co hradíte (odpady, pes, nájemné za chaty)

• U odpadů jména všech osob, za které hradíte, 
u psů jméno majitele

• Číslo popisné, u chat číslo evidenční i se 
zn. E, jinak nelze poznat, zda se jde o chatu.
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INFORMACE Z KRONIKY

STROM ŽIVOTA (k 1. 1. 2025)

VĚK POČET OBYVATEL

100 1

95–99 0

90–94 4

85–89 12

80–84 25

75–79 32

70–74 38

65–69 34

60–64 50

55–59 48

50–54 65

45–49 104

40–44 46

35–39 47

30–34 30

25–29 32

20–24 45

15–19 73

10–14 46

5–9 52

0–4 32

CELKEM 816

Narozené děti v roce 2024 ...........................6

Zemřelí občané v roce 2024 ........................  9
Počet přistěhovalých občanů v roce 2024 ..... 10

Počet odstěhovaných občanů v roce 2024 ..... 21

Počet obyvatel k 1. 1. 2025 ................... 816

STATISTIKA JMEN A PŘÍJMENÍ (k 1. 1. 2025)

Různých jmen ...................................... 221  

z toho nejvíc: 

Jiří ....................................................25 x

Jana ..................................................24 x

Petr  ...................................................23 x

Jan ....................................................22 x

Tomáš ................................................ 19 x

Martin ................................................ 16 x

Hana .................................................. 16 x

Eva .................................................... 15 x

Lukáš ................................................. 14 x

Pavel .................................................. 12 x

Veronika ............................................. 12 x

Dagmar .............................................. 10 x

Anna .................................................. 10 x

Josef ...................................................9 x

Různých příjmení ............................................ 454 

z toho nejvíc: 

Heger .................................................................9 x

Prokop ...............................................................8 x

Malý ...................................................................8 x

Doležal............................................................... 7 x

Slabý .................................................................6 x

Ševčíková ..........................................................6 x

Nossová .............................................................5 x

Nováčková .........................................................5 x

Za obecní úřad 
Petra Katolická



7 Novomanželé z Masopustního průvodu
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MATEŘSKÁ ŠKOLA

ZA DVEŘMI MATEŘSKÉ ŠKOLY…

Pod stejným názvem vyšla v roce 2016 kniha od 

autorky Darii Fialové. Píše se v ní o dětství a v sou-

vislosti s ním také o dění v mateřské škole. Kni-

ha je napsána se záměrem ulehčit nelehkou cestu 

výchovou a vzděláváním předškolního dítěte, a je 

určena jak pro rodiče, tak i pro učitelky, aby vědě-

ly, že v tom nejsou samy. 

A co se dělo v novém roce za dveřmi naší mateřské 

školy? Nový rok jsme uvítali Tříkrálovou návště-

vou kostela v Bílovicích, kde nás provázel slovem 

i zážitky náš milý pan farář Pavel Lazárek. Obdi-

vovala jsem děti, jak vzornými návštěvníky byly. 

Velmi příjemný byl pro nás výlet do solné jeskyně 

u Kamenné panny v Brně. Děti zvládly cestování 

autobusem, vlakem i jezdící schody v brněnském 

podchodu. V jeskyni jsme si hráli se solí, poslou-

chali relaxační hudbu a v příjemném prostředí in-

halovali „zdravý slaný“ vzduch. 

Od ledna jsme zahájili novou aktivitu pod názvem 

„Pinokáček“, která je zaměřena na dramatickou 

výchovu s využitím prvků dramaterapie. Aktivi-

tu máme jednou za měsíc. Děti jsou rozděleny do 

dvou skupin na starší a mladší. S lektorkou Bar-

čou z RC Žirafa Bílovice si aktivitu doslova užívají. 
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Zajímavým zážitkem pro děti byl program „Po 

stopách zvířat“, se kterým za námi přijeli lektoři 

z Domu přírody Moravského krasu. Program začí-

nal ve třídě a pokračoval na zahradě. Naučili jsme 

se poznávat zvířata a jejich stopy, změny v zimní 

přírodě, venku jsme stopovali zvěř a plnili různé 

úkoly. 

Relaxací a „únikem do pohádkového světa staré 

indiánské vesnice“ byla pro děti muzikoterapie 

s naší známou terapeutkou Lenkou Hradeckou. 

Musela nás dlouho lákat kouzelným zvonečkem 

„vrátit se zpět do třídy“, protože nám bylo „tam 

někde daleko“, jak říkaly děti, velmi dobře. 

A co teprve, když k nám přišli členové SDH Řícma-

nice? Děti se nebály, s hasiči spolupracovaly a vy-

zkoušely si s nimi hry a aktivity nácviku, co dělat 

při vzniklém požáru. Pro mě osobně bylo zajíma-

vým zážitkem, že k nám s programem Hasík přišla 

slečna Barča Alexová, která sem kdysi chodila do 

školky. Jak ten čas letí… 

Veselo u nás bylo, když mezi děti vběhli dva psí 

kamarádi Hany a Fifi a se svým pánečkem nám 

předvedli, co všechno umí. Některé děti občas mu-

sely překonat samy sebe, včetně strachu z pejsků, 

čemuž se také říká „Canisterapie“ – metoda po-

zitivního psychosociálního a fyziorehabilitačního 

působení na potřebné osoby prostřednictvím spe-

ciálně vedeného a cvičeného psa. 

Zimní období jsme uzavřeli společně s dětmi z LMŠ 

Šemíček scénickým čtením s mnoha divadelními 

a dramatickými prvky v příběhu „Dobrodružství 

pavouka Čendy“. 

...tak tohle všechno a mnohé další se děje za dveř-

mi mateřské školy…

Mgr. Hana Janošková 
ředitelka MŠ
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MATEŘSKÁ ŠKOLKA 
ŠEMÍČEK

ZPRÁVIČKY Z LESNÍ ŠKOLKY

Tak se zdá, že paní Zima se pomaličku loučí a u nás 

ve školce již netrpělivě vyčkáváme, až se nám 

oteplí a budeme si užívat sluníčka. 

Zima je u nás ve školce dobou zkoušek, není to 

jednoduché školkové žití. Musíme si nanosit dřevo 

do kamen v jurtě a topit. Tatínci nám poctivě při-

pravují třísky na podpal, neustále sušíme mokré 

oblečení na malém prostoru, ztrácejí se nám ruka-

vice, mráz štípe do tváří, někdy bláto leze do všech 

částí oblečení (a nejen tam), musíte si stále obou-

vat ty nemotorné zimní boty. Všude je zamrznuto 

nebo blátivo, takže na koníčkách se jezdit nedá… 

Ale když se nedáte, tak si i v zimních měsících uži-

jete spoustu legrace a dovádění. 

Tak třeba v lednu se toho u nás událo opravdu hod-

ně. Hned na začátku nového roku přišli tři králo-

vé, aby nám pověděli příběh o velkém putování do 

kraje Betléma. Příběh nás tak zaujal, že jsme si na 

putování králů hráli v lese, a to nám vůbec nebyla 

zima. Pak zase došel skřítek Hvozdomil, to je náš 

kamarád, který hlídá školku a Hvozd, rád pozoru-

je hvězdy. A prý si plete planety. Tak jsme ho po-

stupně seznamovali se sluneční soustavou, která 

je naše planeta Země, Měsíc, hvězdy a souhvězdí. 

Už se tak moc neplete. 

Sotva jsme to Hvozdomila naučili, objevili se dino-

sauři, tedy nejprve jen velké dinosauří vejce u nás 

ve školce. A to byl teprve začátek! Dinosauři, kam 
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se podíváš! Dinosauří stopy, vyrobili jsme si do-

konce dinosauří svět, kde nám nakonec vybuchla 

i sopka, tedy „jen jako“. A to byl konec tohoto dáv-

ného světa. Návštěva Antrophosu v Brně nás na-

směrovala na objevnou cestu pravěkého človíčka. 

Víme třeba, jak si rozdělával oheň – to si také ve 

školce každý vyzkoušel. Víte, že uhlíky z ohně se 

dají použít na kreslení? Naučili jsme také vyrobit 

jednoduché kladivo z kousku kamene, vhodného 

klacíku a přírodního provázku. V lese jsme dokon-

ce našli velkého mamuta, kterého se nám podaři-

lo zahnat do houští dobře mířenými šiškami. A že 

nám jde lézt po stromech jako pravěkému človíč-

kovi? To je jasné, vyzkoušeli jsme si to v borovico-

vém hájku. Je to krásný pocit, vylézt na strom, jen 

tak, bez pomoci dospěláka, sedět a koukat z výš-

ky po okolí.

A jak běžel zimní čas, byly tu Hromnice, měli jsme 

o hodinu více, vyrobili jsme si hromničku. Že ne-

víte, co to je? No přece svíčka, která vás ochrání 

v bouřce od hromů a blesků. A jak nám ten čas 

běží… Maruška v pohádce o dvanácti měsíčkách 

si sama vyzkoušela, že může běžet i trošku jinak, 

než jsme zvyklí. Ještě, že nakonec zvítězí láska 

a spravedlnost. 

Zima pro nás byla i starostí o ptáčky. Ve školce 

máme několik krmítek, které pravidelně v zimě 

zásobujeme zrníčky slunečnice nebo roztlouká-

me oříšky. Ptáčci jsou na nás zvyklí, nebojí se, 

můžeme si je tak prohlédnout. Když se podívá-

te dalekohledem, máte chuť si ptáčka pohladit. 

Chodí k nám na hostinu sýkorky, vrabečci, stra-

kapoudi, brhlíci, občas přijde i velký bažant, který 

pod krmítkem pouklízí po velké hostině „tam na-

hoře“. Na jaře se k nám ptáčci zase vrátí, s jarní 

písničkou. 

A ještě v něčem byla zima bezva. Sněhu jsme si 

sice moc neužili, ale zato jsme chodili na Řícma-

nické kluziště pravidelně bruslit. Od poloviny pro-

since do konce února. Každý pátek jsme se sešli 

na ledě, řádně se rozcvičili a pak už to byla jedna 

velká jízda. Děti se naučily základy bruslařského 

umu, na ledě zvládly řádit celou hodinu, aby po-

tom krásně unavení ve školce věnovaly čas dět-

ským hrám na dinosaury, kočičky a koníky, na 

policii a hasiče, na rodinu… 

Zkrátka, pokud se nedáte, užijete si každičkou mi-

nutku života a ani vám nevadí, že vás zebou ruce 

a sněží vám za límec.

Jana Gajdušková, Jaňula  
ředitelka LMŠ Šemíček
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HASIČI INFORMUJÍ

DOBRÝ DEN, ŘÍCMANICE,

v sobotu 25. ledna dopoledne byl naší výjezdové 

jednotce vyhlášen poplach. Jednalo se o technic-

kou pomoc: nakloněný strom hrozící pádem na 

elektrické vedení. Po příjezdu na místo a provede-

ní průzkumu jsme operačnímu středisku nahlásili, 

že zásah zvládneme vlastními silami a není nutné 

povolávat další techniku. Nejprve jsme strom za-

jistili lanem proti pádu nežádoucím směrem, poté 

jsme ho bezpečně pokáceli, aniž by došlo k jakým-

koliv škodám na majetku.

Máme velkou radost, že na posledním veřejném 

zasedání zastupitelstva obce Řícmanice bylo 

schváleno podání žádosti o  dotaci z  minister-

stva vnitra na pořízení nové cisternové automo-

bilové stříkačky. Tato dotace je určena pro obce, 

které zřizují jednotku Sboru dobrovolných hasičů, 

a slouží k podpoře plnění úkolů jednotek SDH dle 

§ 24 odst. 1 písm. d) zákona č. 133/1985 Sb., o po-

žární ochraně.

Jednou z podmínek pro získání dotace je, že jed-

notka není vybavena cisternou vyrobenou v roce 

2009 nebo později, tedy mladší než 16 let. Tuto 

podmínku – bohužel nebo bohudík – splňujeme. 

Naše cisterna CAS 25 Škoda 706 RTHP pochází 

z roku 1984, což znamená, že letos slaví úctyhod-

ných 41 let.

Pokud jde o financování nové cisternové auto-

mobilové stříkačky, ministerstvo vnitra poskytu-

je formou dotace částku 5 milionů Kč. Následně 

Jihomoravský kraj přispívá dalším financováním, 

které v minulých letech činilo necelé 2 miliony Kč. 

Celková cena automobilu v základním příslušen-

ství, které bude doplněno ze stávajícího zásaho-

vého vozu, je cca 9,5 milionů korun. To znamená, 

že 2,5 milionů dofinancuje obec, jako zřizovatel 

jednotky, případně se částka doplatí i z jiných fi-

nančních zdrojů.
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Shodou okolností je tomu přesně 10 let, co jsme 

v tomto zpravodaji upozorňovali na to, jak nároč-

né je udržovat toto vozidlo v akceschopném stavu. 

Každý rok musí projít technickou kontrolou, což 

je stále obtížnější. S velkou pravděpodobností lze 

říci, že příští rok už STK nezíská.

Rádi bychom také znovu připomněli často zmi-

ňovanou informaci o rozdílu mezi Sborem dob-

rovolných hasičů Řícmanice (SDH Řícmanice, IČ: 

75141647) a jednotkou SDH obce Řícmanice (JSD-

HO), kterou zřizuje obec (IČ: 00374903). 

SDH je dobrovolná, samostatně hospodařící or-

ganizace, podobně jako například Sokol nebo za-

hrádkáři. Zaměřuje se na požární prevenci, požární 

sport, kulturní a společenské akce. Jejím hlavním 

představitelem je starosta SDH (v Řícmanicích 

Zdeněk Alexa) a vedení zajišťuje výkonný výbor. 

JSDHO je organizační složka obce. V jejím čele 

stojí velitel jednotky (v Řícmanicích Milan Stej-

skal), který spadá pod starostu obce. Tato jednot-

ka je zcela závislá na obecním rozpočtu a veškerá 

technika, výzbroj i výstroj jsou majetkem obce. 

Hlavním úkolem jednotky je ochrana obyvatel 

a majetku při mimořádných událostech. Členové 

JSDHO jsou většinou zároveň členy SDH.

UDÁLOSTI V SDH ŘÍCMANICE

Výroční schůze Sboru dobrovolných hasičů Říc-

manice proběhla 11. ledna. Přivítali jsme nejen 

naše členy, ale i zástupce obce, místních spolků 

a okolních SDH. Coby host přišla také starostka 

okresního sdružení hasičů Jana Štelclová.

Poté 22. února prošel naší obcí tradiční masopust-

ní průvod, který doprovázeli řícmaničtí muzikan-

ti. Masky se nejprve představily na návsi malou 

scénkou, následoval průvod středem obce. Po něm 

jsme se sešli na gruntě u Kapustů, kde bylo pro 

návštěvníky připraveno občerstvení od našich ha-

sičů a Sokolů. Program pokračoval další scénkou 

s názvem Půst či nepůst? Děkujeme všem, kteří se 

podíleli na organizaci i těm, kteří se přišli pobavit. 

A co za rok? :) 

Reportáž z posledního plesu v Řícmanicích přine-

seme v příštím zpravodaji.

Naší pravidelnou činností je i preventivně výchov-

ný program v oblasti ochrany obyvatelstva, pod 

názvem Hasík. Po několikáté jsme navštívili ma-

teřskou školu v Řícmanicích, kdy jsme formou hry 

zasvětili děti do některých mimořádných událostí. 

I když je tento program určený především pro žáky 

základních škol, děti byly moc šikovné.

Připomínáme, že členské příspěvky SDH Řícma-

nice lze hradit i bankovním převodem. Číslo účtu: 

2900579766/2010. Členský příspěvek pro rok 

2025 je 300,- Kč a 100,- Kč pro členy do 18 let 

a nad 70 let. Můžete využít i platbu QR kódem. 

Do sdělení pro příjemce uveďte svoje jméno. Po-

kud si nejste jisti, že jste příspěvky v předešlých 

letech uhradili, kontaktujte našeho pokladníka na 

tel. čísle: 723 267 139. Děkujeme.

Přejeme vám krásné jaro!

Za výjezdovou jednotku SDH 
Řícmanice a SDH Řícmanice 
Zdeněk Alexa
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TJ SOKOL ŘÍCMANICE

BUDE ZIMA, BUDE MRÁZ, KAM 
SE SOKOLE, KAM VYDÁŠ?

….za pec rozhodně ne! A důkazem může být i vel-

ká výprava na zlatonedělní vycházku, kde se nikdo 

o nepřízeň počasí nestaral – a že bylo pošmourno 

a mrholilo! Stačila trocha šnapsu na zahřátí a už 

se šlo lesními cestami do Křtin. 

Na řícmanské ledové ploše na multifunkčním 

hřišti se zase uměli zahřát i ti nejmenší při kur-

zu bruslení, stejně jako hoši při ledním hokeji. Do 

kurzů bruslení se přihlásila necelá třicítka domá-

cích i přespolních dětí. Od čtyřletých, které stá-

ly na bruslích poprvé, až po zdatné bruslaře, kteří 

pilovali styl. 

Hned první týden po novém roce se děvčata z vý-

boru TJ Sokol Řícmanice sešla ke společnému vel-

kému úklidu nářaďovny a úložných skříní. To byste 

nevěřili, jaké poklady se našly! Třeba staré docház-

kové knihy psané nádherně úhledným písmem, 

které už dnes asi nikdo nesvede. 

Nedělní odpoledne 26. ledna patřilo dětem, které 

se pečlivě nachystaly na maškarní karneval. Ná-

paditými maskami, často doma vyrobenými, se 

pochlubily nejen svým kamarádům, ale hlavně or-

ganizátorům, našim Sokolským ženám, aby vě-

děly, že práce s přípravami a organizací programu 

dětem stojí za to, a že se na něj mooooc těší. Byť 

se kvůli chřipkové epidemii zúčastnilo jen 27 dětí, 

o to víc si užily programu na téma cirkus. 

Sobota 22. února se odehrávala ve znamení ma-

sopustního průvodu, který jsme společně s SDH 

Řícmanice připravili. Masky se tradičně vydaly 

k Ševčíkům a do Močílek. Děkujeme všem, kte-

ří jste nás čekali a připravili pohoštění. Bylo to 

moc milé. Odpoledne jsme zakončili u Kapustů na 

gruntě. Naším úkolem byla příprava koblih. Velkou 

zásluhu mají sestry seniorky, které na gruntě u Ka-

lodů zadělávaly těsto, plnily koblihy marmeládou 

a balily. Letos jsme usmažili 250 koblihů z 5 kg 

mouky. A klidně by se snědlo více. Také jsme při-

pravili malou rukodělnou dílničku pro děti. 

Stále cvičíme dle rozvrhu v tělocvičně. Uvidíme, 

jak dlouho cvičenci budou chodit, protože jak se 

rozjaří, většina z nich raději cvičí s motyčkou nebo 

hráběmi na zahradě a i děti jsou venku (snad). Dů-

ležité je zůstat v pohybu, ať je to kdekoliv! 

A co nás čeká? O Velikonocích chceme opět oz-

dobit lípy na návsi, připravit Čarodějnické odpo-

ledne a podílet se na Dětském dni. Těšíme se na 

setkání s vámi!

Za TJ Sokol 
Renata Diatková
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ZPRÁVY Z KNIHOVNY
A OPĚT JE TU NOVÝ ROK A S NÍM 
I NĚCO MÁLO STATISTIKY...

Ke konci roku bylo v knihovně celkem 2786 svazků 

knih všech žánrů. Vyřazeno bylo 80 knih, nově za-

koupeno 42 knih. Z takzvaného Výpůjčního fondu 

z Kuřimi jsme získali k dispozici 175 svazků knih, 

které v naší knihovně nemáme. To výrazně rozší-

řilo naši nabídku. Návštěvnost a počet výpůjček 

zůstaly zhruba na stejných číslech.

O jednotlivých akcích knihovny v minulém roce 

bylo psáno v předchozích číslech. Neuvedli jsme 

informace o dobročinném knižním bazaru, kdy 

jsme po dvě výpůjční odpoledne v prosinci nabí-

zeli naše vyřazené nebo darované knihy za sym-

bolickou cenu. Výtěžek z prodeje, částku 1 330 Kč, 

jsme poukázali na účet Nadace Krtek pro onkolo-

gicky nemocné děti. Děkujeme všem, kteří přispě-

li. A poslední akcí bylo předvánoční čtení dětem 

z mateřské školy – a to z nové knihy Aleny Morn-

štajnové: Vánoce v Šípkové ulici. 

A TEĎ UŽ PÁR TIPŮ Z NAŠICH NOVINEK.

• Hana Whitton: Alžběta Pomořanská – ži-

votní příběh čtvrté ženy Karla IV. z pera naší 

úspěšné autorky.

• Scarlet Wilková: Ty chladné oči – autorka 

zpracovává téma vynucené kolaborace s na-

cisty, Když přišli psi – kniha o  vině a trestu 

v poválečné historii městečka v Beskydech, 

Desetkrát a dost – román o třech ženách 

zralého věku, jedné seznamce a Řecku.

• Evžen Boček: Aristokratka v Českosloven-

sku – další díl osudů rodiny Kostků z Kostky, 

který je ale časově předsazen před 1. díl (jde 

o tzv. prequel).

• Josef Klíma: Čtyři schody k bohatství – 

pohled významného žurnalisty na to, jak se 

u nás po roce 1989 rodili noví miliardáři.

• Robert Bryndza: Záhadná oběť – již pátý 

případ vyšetřovatelky Marshallové.

• Karin Smirnoff: Dívka 

v orlích spárech – 7. díl 

věhlasné cyklu Mileni-

um – pokračování se po 

smrti původního autora 

Stiega Larssona a po třech 

navazujících knihách od 

Davida Lagercrantze v roce 

2021 totiž ujala právě tato 

švédská spisovatelka.

• Alena Mornštajnová: 

Vánoce v Šípkové ulici – 

knížka pro děti o tom, kdo by mohl nahradit 

nemocného Ježíška při roznášení dárků, 

Teribear – tajemství modré krabice – příhody 

malého médi, který je už dlouhé roky masko-

tem Nadace Terezy Maxové

Za Řícmanickou knihovnu 
knihovnice Hana Staňková
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ORA ET LABORA 2010

VELIKONOČNÍ POSELSTVÍ

Jako každý rok, tak také letos přichází doba post-

ní, která je dlouhá 40 dnů. 

Je to čas spojený s působením Ježíše Krista na 

této zemi a tentokrát vám uvažování o něm a dů-

vod příchodu Božího Syna na zem přiblížíme úryv-

ky z evangelizačního kalendáře Dobrá setba. Před 

dvěma tisíci lety se Ježíš Kristus, Boží Syn stal 

člověkem. Žil třicet tři roků v Izraeli, zemřel na kříži 

a třetího dne vstal z mrtvých. O čtyřicet dnů poz-

ději se navrátil do nebe k Bohu, svému Otci. Ži-

vot Ježíše Krista na zemi tak byl poměrně krátký 

a jeho smrt byla nadmíru bolestivá. Přesto k nám 

chtěl přijít. Proč? Odpověď dává on sám. „Nepři-
šel jsem povolat spravedlivé, ale hříšné k po-
kání.“ (Lukáš 5, 32) Boží Syn viděl, jak kvůli svým 

hříchům jdeme nezvratně vstříc božskému trestu. 

Před tím nás chtěl zachránit. Proto přišel na zem, 

aby nás volal k pokání a k obrácení. „Já jsem při-
šel, aby měli život a měli ho hojnost,“ (Jan 10, 

10). Pán Ježíš nám přinesl dar: věčný život. Na kří-

ži zemřel, abychom my, kteří jsme kvůli svým hří-

chům zasloužili smrt, vírou v něho obdrželi tento 

věčný Život. „Já jsem přišel na svět jako světlo, 
aby nikdo, kdo ve mne věří, nezůstal ve tmě.“ 
(Jan 12, 46). 

Protože jsme se od Boha vzdálili, žijeme v duchov-

ní tmě. Avšak Ježíš Kristus k nám přišel jako svět-

lo, abychom poznali, kdo Bůh skutečně je a jak nás 

lidi vidí. Jestliže v Něho věříme, přicházíme ze tmy 

k Božímu předivnému světlu.

Pozorujete? Boží Syn přišel, aby nás zachránil. Dal 

svůj život za nás. Nechceme Mu otevřít svá srdce? 

Tak se ptají autoři knihy Dobrá setba. Mimocho-

dem – ten poslední výše zmíněný verš z evange-

lia sv. Jana je také vytesán do kamene na kříži na 

řícmanické návsi.

Postní dobu a ten největší křesťanský svátek Ve-

likonoce, prozářené láskou, radostí a vírou přeje

za ORA ET LABORA 2010  
Leoš Kubíček
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MENŠÍK S PRÁVEM 
DOMOVSKÝM

Hbitým výpadem do Ivančic podařilo se nám pro 

Řícmanice opatřit důležitý důkaz. Nacházel se 

v budově Památníku Alfonse Muchy, kde je umís-

těna Expozice Vladimíra Menšíka. Visel nenápadně 

v zadní místnůstce a na cestě k němu bylo nutné 

se sehnout. Ale na nás si Ivančičtí nepřijdou! 

Nebudeme znovu otevírat bolavou ránu nešťastně 

zvoleného rodiště slavného rodáka. Spokojíme se 

jen povzdechem, kde dneska mohla naše vesnice 

být, kdyby nebohá matka lépe plánovala své cesty 

po příbuzných. Ale je zde ještě otec! A díky němu 

vám můžeme předložit cenný listinný doklad, kte-

rý nade vší pochybnost stvrzuje výsadní postave-

ní naší krásné obce v kulturní historii této země. 

Ano, tento domovský list dokládá, že Vladimír 

Menšík měl v Řícmanicích tzv. domovské právo. 

Domovské právo byl institut ještě z dob habsbur-

ského mocnářství. Spojovalo osobu s konkrétní 

obcí a držiteli zaručovalo nerušený pobyt v této 

obci a právo na zaopatření obcí v chudobě či ve 

stáří. Kromě závazku obce vůči svému občanu 

mohlo ale sloužit i jako bič proti osobám v obci 

nechtěným, přivandrovalcům a žebrajícím: chudý 

člověk bez domovského práva mohl být poslán tzv. 

postrkem do jeho domovské obce na její náklady. 

Ale abychom neodbočovali. Jeden ze způsobů 

nabytí domovského práva byl narozením, kdy 

dítě získávalo domovskou příslušnost po svém 

otci. Zde tedy po otci Vladislavovi, který pochá-

zel z Řícmanic. Jak vidíme na dokumentu, naše 

obec – Místní národní výbor v Řícmanicích – vy-

dala domovský list 8. dubna 1948. Uvedené jméno 

„Vladislav“ není mýlka, ale skutečné Menšíkovo 

rodné jméno. Nám známějšího „Vladimíra“ si zvo-

lil až později, už jako kumštýř. K čemu „studující“ 

Menšík tento doklad v neblahém roce 1948 potře-

boval, mi není známo, zřejmě za tím stály něja-

ké bohulibé úřední důvody, ale vybral si poslední 

rok, kdy ho mohl vůbec dostat. Ke konci roku 1948 

bylo domovské právo s domovskými listy zrušeno 
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a nahrazeno systémem státního občanství a hlá-

šení pobytu. Vzhledem k tomu, že zde tou dobou 

Menšík zřejmě už skutečně nebydlel, bylo domov-

ské právo s nabytím po otci jediným způsobem, 

jak jsme jako obec mohli k Vladimíru Menšíkovi 

oficiálně přijít. 

A co je důležité pro naši věc – domovské právo 

bylo možné mít jen v jedné obci. Nuže ano! Měl-

-li v roce 1948 Vladimír Menšík domovské právo 

v Řícmanicích, nemohl ho v tu dobu mít nikde jin-

de. Kupříkladu tedy ani v Ivančicích!

Right in your face, Ivančice! Right in your face! 

(Převod těchto anglických slov do češtiny je ne-

snadný. Nejlepší představu snad čtenář získá, po-

kud ke svému nosu obrácenému jihozápadním 

směrem přiloží ve stejné linii rozevřenou dlaň dr-

ženou ve vertikální poloze tak, aby se palec dotý-

kal špičky nosu.) 

Petr Žižka

KOLEJOVÁ

Vážení příznivci nejen železnice, doufáme, že jste 

přežili zimu, my jsme ji také přežili, někteří více či 

méně nemocní. Proto jsme v prosinci odřekli akci 

konanou na Brněnské Nové Radnici. Sezonu jsme 

zakončili jen tradičním Předsilvestrem, který se 

těší stále velké oblibě. V tombole jsme měli více 

než 30 cen a hlavní cenou byl Kolejácký myste-

ry box, jehož držitelkou se stala provozní Obec-

ní hospody v Bílovicích paní Markéta Zemanová. 

V lednu proběhla schůze výboru spolku na níž se 

domlouval postupný nástin činností na rok 2025. 

Pokusíme se vám vynahradit některé akce, které 

v loňském roce neproběhly. Jako například Vaje-

čina s kolejáky. Pro ty, kdo by měli zájem, bychom 

mohli uspořádat výlet do Křenovic na velkou za-

hradní železnici pana Novosada. V  březnu nás 

čeká výroční schůze, ze které vzejde možná stej-

né, možná jiné vedení spolku.

Přejeme všem krásný vstup do jarních měsíců, 

pomlázku již bez distančních komplikací a pros-

tě jarní pohodu. Doufáme že se všichni uvidíme 

na našich akcích.

Za Kolejová z. S. 
Kamil Kyzlink
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KULTURNÍ SLOUPEK
„V DNEŠNÍ DOBĚ MI VADÍ PŘEDEVŠÍM 
KOMERCIONALIZACE A TO, ŽE O KULTUŘE, UMĚNÍ 
NEROZHODUJÍ UMĚLCI, VZDĚLANCI V OBORU, 
NÝBRŽ JAKÁSI VRSTVA PRODUCENTŮ NEBO 
SPÍŠE ORGANIZÁTORŮ,“ ŘÍKÁ MICHAL KOŠUT…

„Dobrý den, tak zítra v jednu u Vás?“ 

„Ano, v jednu hodinu otevírám branku, dojděte na 

kafe.“ 

Jdu po červené stezce do Bílovic do malebného 

domečku, který se nachází na hranici katastru 

mezi Řícmanicemi a Bílovicemi. Zde si našel své 

nové soukromí prof. Michal Košut Ph.D. a se svou 

ženou žije na samotě, obklopen přírodou a zvířaty. 

Na otázku, zda patříte více do Bílovic, nebo Říc-

manic, odpověděl, že daleko více zná lidi z Řícma-

nic i když patří do katastru Bílovic.

Kromě toho, že od roku 1991 působí prof. Košut 

na Pedagogické fakultě Masarykovy univerzity 

v Brně na katedře hudební výchovy jako pedagog, 

je především tvůrcem více jak sedmdesáti kom-

pozic z oblasti komorní symfonické, hudebně-dra-

matické, elektroakustické a filmové hudby. Jeho 

skladby byly mj. provedeny ve dvanácti státech 

Evropy, v USA, Japonsku či Singapuru. Dále se an-

gažuje a rovněž je úspěšným a plodným autorem 

v oblasti filmové hudby. Letos sedmdesátiletý Mi-

chal Košut patří mezi nejtalentovanější skladatel-

ské osobnosti své generace. Jako autor si dokázal 

přirozenou cestou vybudovat renomé nejen u nás 

ale i daleko za hranicemi republiky. Jeho dílo je 

pestré, s prvky postmoderních kompozičních pří-

stupů. „V dnešní době mi vadí především komer-

cionalizace a to, že o kultuře, umění nerozhodují 

umělci, vzdělanci v oboru, nýbrž jakási vrstva pro-

ducentů nebo spíše organizátorů.“ říká.

Představil jsem lehce Vaše hudební dílo, to ale 

určitě není vše…

Mým celoživotním zájmem je historie a přede-

vším archeologie. A s tím spojené cestování. Od 

roku 2004 jsem navštívil jen mimo Evropu více 

než 100 archeologických lokalit. A tak jsem o nich 

začal točit dokumenty, tedy jako režisér, kame-

raman i skladatel v jedné osobě. Nikdo mně do 

ničeho nemluví, neusměrňuje mě, je to celé tak, 

jak se to líbí mně. Výsledkem těchto poznávacích 

cest je ucelený filmový dokumentární cyklus fil-

mů „Svědkové času“, který má 30 dílů. Navštíví-

te v něm Srí Lanku, Indii, Dálný i Blízký Východ, 

Egypt nebo všechny tři Ameriky.

Čím se zabýváte dnes?

Od 1. září jsem stoprocentní důchodce a nyní se 

zabývám řadou věcí, na které jsem neměl v minu-

losti čas. Cestovat budu, dokud to dovolí zdraví. 

Doma mám velkou knihovnu, takže čtu, dělám na 

zahradě, máme vnoučata.

Tady v koutě máte malé varhany?

Napadlo mě pořídit si domů varhany. Nejdříve 

jsem udělal několik pokusů postavit je svépomoci, 

ale to nedopadlo optimálně. Takže jsem nakonec 

v Německu koupil staré varhany ze 70. let 20. sto-

letí, které jsou ale kopií pozdně barokního nástroje 
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z 18. století. A protože jsou zde v malém prostoru, 

v blízkosti píšťal jsou zabudovány mikrofony, zvuk 

je upraven efektem zvaný „hall“, což vytváří dojem 

prostoru větší kaple. A na varhany si takto hraju.

Bylo by jistě o čem vyprávět, třeba Vaše zážitky 

z cestování, ale tohle budeme muset nechat na ji-

nou rubriku. Děkuji za Váš čas.

A taktéž díky za čas čtenářů zpravodaje, kde vás, 

jako obvykle, doprovází

Pavel „Harry“ Křížek
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PŘÍRODA SE 
MUSÍ „VYCHODIT“

DEVÁTÝM ROKEM BYDLÍ V ŘÍCMANICÍCH PANÍ 
KARLA MARTIŠKOVÁ. MŮŽETE JI POTKAT 
V TŘEBA V MOČÍLKÁCH JAK VENČÍ PSA. 
NEBYLO BY NA TOM NIC ZAJÍMAVÉHO, KDYBY... 
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Kdyby nebyla spoluautorkou několika publikací 

o přírodě Jihomoravského kraje. Řadí se mezi ně 

Přírodní parky (2007), Významné stromy (2010), 

Pestrý svět teplomilných trávníků (2011), Pestrý 

svět denních motýlů (2013) a Přírodní skvosty Ji-

homoravského kraje (2016). Na stránkách plných 

krásných fotografií, které jsou pořízeny přímo 

v přírodě, nám populárně-naučnou formou přibli-

žuje přírodu. Její publikace ukazují, o jak fascinu-

jící a úchvatné živočichy i rostliny jde, a že stojí za 

to se za jejich ochranu zasazovat.

Paní Martišková, výčet knih naznačuje, že váš zá-

běr zájmu je široký. Jaký obor jste vystudovala?

V tomto oboru paradoxně nejsem studovaná. Mám 

textilní průmyslovku a v oboru jsem i několik let 

pracovala. Příroda je mým koníčkem a od mládí 

mě moc zajímala. Nejsem ekolog, ale přírodu jsem 

si zamilovala, a tak se ji snažím chránit a hlavně 

jí rozumět. Po Sametové revoluci se příroda stala 

mým živobytím a s manželem, švagrem a synov-

cem jsme měli malou rodinnou firmu. Začali jsme 

se starat o maloplošná chráněná území a lokality, 

kde se vyskytují ojedinělí živočichové a rostliny.

Změnila se příroda za posledních 50 let?

Ano, velmi výrazně. Je to především kvůli změ-

ně života nás lidí. Na vesnicích se téměř přesta-

lo hospodařit, což znamenalo úbytek potravy pro 

některé živočišné druhy, které se buď přesunuly ji-

nam nebo zmizely úplně. Vzpomeňte si, kolik bylo 

za vašeho dětství motýlů! A dnes? Naše anglické 

trávníky lahodí našemu oku, ale ne životu hmy-

zu a motýlů. Některé druhy kladou vajíčka jen na 

konkrétní druh rostliny a tím, že neustále sečeme, 

rostlina nevyroste, tudíž není kam naklást vajíč-

ka. Živočišný druh je na pokraji vyhynutí. Jedná 

se například o modráska bahenního, ligrusového 

či hnědáska diviznového.

Jak se hledají vzácné nebo ohrožené druhy?

Víte, příroda se musí takzvaně vychodit. Vegetač-

ní období některých rostlin a délka života někte-

rých živočichů je poměrně krátké období. Většina 

motýlů žije 14 dní až měsíc v jedné až třech gene-

racích. Nejdříve se musí vytipovat lokalita výskytu 

dle podmínek, které jednotlivému druhu vyhovu-

jí a čas, kdy obvykle kvetou nebo se líhnou. A pak 

se tam chodí hledat, zda se zadařilo nebo ne. Ta-

kové hledání může být i dobrodružné. Vzpomínám 

si, že vytipovanou lokalitu jsme měli kdysi ve vo-

jenském prostoru u Vyškova, kam se mohlo pouze 

na propustky v sobotu a v neděli. Příroda, ale na 

víkendy nehraje a tak jsme se plížili na černo, aby 

nás nikdo nechytil.

Jsou Řícmanice lokalitou, kde se vyskytují vzác-

né druhy?

To úplně ne, ale rostou zde rozmanité druhy or-

chidejí a je na co se dívat. Také dobře poslouchej-

te, obzvláště teď na jaře. Já slyšela letos prvního 

špačka ohlašujícího příchod jara 22. února, což je 

o týden později než loni. 

Zbývá vám čas i na nějaké jiné koníčky?

Miluji speleologii. Teď už mě bohužel nohy neslou-

ží, jak bych chtěla, ale Moravský kras znám vel-

mi podrobně. Fascinovalo mě objevovat místa, ve 

kterých ještě nikdo nebyl.

Děkujeme za velmi milé a naučné povídání.

Ptaly se Eva Olešovská  
a Ivana Hegerová
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ŘÍCMANSKÝ KROJ

Pojďme si připomenout, jak je to v současnosti 

s řícmanským krojem. V roce 2010 jsme se ve spo-

lupráci s obecním úřadem pokusili obnovit u pří-

ležitosti 800. výročí obce řícmanský kroj. Pátrali 

jsme v kronikách, konzultovali s etnografy a znal-

ci folklóru. Vycházeli jsme z kroniky pana řídícího 

Párala, kde kroj popisuje takto: 

„Nedělní kroj byl úpravnější a pestřejší. Muži no-

sili košili z režného plátna s límcem a ten, jakož 

i spodní část rukávu, byly z jemnějšího plátna. Na 

krk se vázal šátek, který u mladších byl barevně 

pestřejší, u starších tmavší. Kalhoty bývaly žluté, 

hnědé až černé koženky do půli lýtek a boty opět 

vysoké s měkkými holeněmi, nahoře ohrnuté a ně-

kdy zdobené třepením. Spodní část kalhot se do 

holení zasunovala. Kalhoty přidržoval takzvaný 

formanský pás 8–12 cm široký, často zdobně vy-

šívaný a na něm přišité kapsy, kde se nosily peníze 

a drobnosti. Na hrudi byla bezrukávová vesta, vy-

soko zapjatá ke krku, která bývala modrá, fialová, 

tmavozelená, často manšestrová s řadou lesklých 

mosazných knoflíků. Klobouk byl lesklý, černý, se 

širokým okrajem a  zelenavou šňůrou, která po 

straně vybíhala ve dva střapce. Ženy ve svátky no-

sívaly šněrovačku, vzadu do špice, pestrou, často 

vyšívanou, damaškovou. Sukně (kytlice) byla růz-

ných, většinou tmavších barev a s jinobarevným 

lemem. Spodních sukní bývalo několik „tištěných“ 

a také režných. Vdané ženy pokrývaly hlavu šát-

kem a šálou, kdežto mladá děvčata nenosila na 

hlavě ničeho, byla jen hladce učesána a účes byl 

zdoben barevnou stužkou.“ 

Toto krojové oblečení prý nosili staří lidé ještě 

v roce 1890.

Kroj jsme představili na hodech a oblékli ho teh-

dejší hlavní stárci Lenka a Petr Klučkovi. Svým 

vzhledem se velmi podobá kroji líšeňskému, ale 

není se co divit, protože patříme do stejného re-

gionu Brněnsko. Nedávno se podařilo obnovit kroj 

třeba v Ochozi, a také vypadá podobně. 

I my máme v úmyslu kroj obnovit, ale rádi bychom 

ho ve spolupráci s etnografy trošku modernizovali.

A co na to naše poslední hlavní stárka Veronika 

Tomková? 

„Kyjovské kroje, které v  současnosti nosíme, 

s  jejich krásnými výšivkami, slušivým střihem 

a bohatou zdobností, jsou pro nás nepochybně 

nejkrásnější. Vyrůstali jsme v nich, zažili spoustu 

krásných hodů a především jsou pro nás srdcovou 

záležitostí. Jsou nádherné, ale zároveň si uvědo-

mujeme, že do našeho regionu nepatří. Tento kroj 

by měl zůstat tam, kde má své kořeny – v Kyjově 

a jeho okolí.“ 

Také bychom se do obnovy měli pustit a tradič-

ní kroj trochu modernizovat – zkrátit délku sukně 

nebo přizpůsobit střih, jak to dříve udělali i u ji-

ných krojů, například kyjovských, vlčnovských 

nebo krojů z Podluží. 

Obnova krojů by měla nejen kulturní význam, ale 

i praktický přínos. Ušetřili bychom nemalé pení-

ze, které dáváme za půjčování krojů, a také by-

chom se vyhnuli problémům s půjčovnami. A co 

víc: nosit kroj, který patří k našemu kulturnímu dě-

dictví, je nejen ctí, ale i projevem úcty k tradicím 

našich předků. Navíc, obnovení řícmanských krojů 

by mohlo otevřít nové možnosti pro kulturní akce 

v naší vesnici: Krojované plesy, masopustní průvo-

dy a jiné akce, na kterých by se kroj mohl ukázat 

vícekrát do roka. 
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Věřím, že by to pomohlo vychovat novou genera-

ci stárků a stárek, kteří by se aktivně podíleli na 

oživování těchto tradic. Obnova krojů v Řícmani-

cích je projekt, který by měl smysl nejen pro nás, 

ale i pro budoucí generace. Ráda bych se na něm 

podílela a věřím, že tento krok by pro naši vesnici 

znamenal nejen krok k zachování kulturního dě-

dictví, ale i novou éru v oživování našich tradic.

Poznačte si do svých diářů, že letošní hody budou 

v sobotu 6. září 2025!

za organizátory hodů 
Ivana Hegerová



26

SPORTOVNÍ KLUB 
ŘÍCMANICE

Jaro už klepe na dveře, což znamená, že ze zim-

ního spánku probudíme také obě naše sportoviš-

tě, nejprve fotbalové hřiště a následně i tenisové 

kurty.

FOTBALOVÉ TÝMY

Z kádru mužstva mužů odešel Vojta Šmarda a k ji-

ným změnám v týmu během zimní přestávky ne-

došlo. V rámci přípravy bychom chtěli sehrát jedno 

přátelské utkání, které je však zatím v jednání. 

Jarní mistrovskou sezónu zahájíme na našem hři-

šti v neděli 23. března v 15:00 hodin úvodním zá-

pasem proti Obřanům.

Dorostenci od poloviny listopadu trénují stří-

davě v nafukovače na ulici Janouškova a na UT 

v Babicích, kde nabírají kondici a zlepšují techni-

ku. V neděli 2. března jsme sehráli na umělé trá-

vě v Řečkovicích přátelský zápas proti Obřanům, 

které hrají o  soutěž výše, a  prohráli jsme 2:4. 

Vzhledem k malému počtu účastníků v soutěži 

a nerovnoměrnému rozlosování, se naši doros-

tenci představí během jara pouze 3x na domácím 

hřišti.

Zimní příprava starších žáků probíhá také střídavě 

v nafukovače na ulici Janouškova a na UT v Babi-

cích. Kluci sehráli jedno přátelské utkání na umělé 

trávě Starez Brno, kde za umělého osvětlení pro-

hráli se Slovanem Brno 2:6. Další přátelský zápas 

je v jednání. Sezónu zahájíme 30. března na Lesné 

proti Startu a na domácím hřišti hrajeme 6. dubna.

Mladší přípravka má tréninky ve cvičebně Sokola 

v bývalé řícmanské škole, a předpokládáme, že od 

konce března začneme chodit na hřiště. Termíny 

venkovních tréninků budou včas oznámeny.

HOKEJ

Od prosince do února probíhaly už tradiční hoke-

jové tréninky pro děti nazvané Základy hokejové 

techniky, které vedl Petr Vojanec. Počasí dovolilo 

provoz do 23. února, kdy všem zájemcům o brus-

lení a hokej skončila sezóna.

TENIS

Během dubna bude potřeba připravit tenisové 

kurty na novou sezónu. Termíny přípravných pra-

cí budou stanoveny podle počasí a budou včas 

zveřejněny na webových stránkách klubu i obce 

a také na nástěnce SK.

ZÁVĚR

V sobotu 25.1. 2025 jsme uspořádali Sportov-

ní maškarní karneval, který byl pěkně navštíven 

a účastníci se kromě tradiční karnevalové taš-

kařice mohli těšit i z bohaté tomboly, za kterou 

děkujeme především všem našim sponzorům. 

Aktuální novinky a informace jsou a budou pravi-

delně zveřejňovány v nástěnce SK a na webových 

stránkách.

Sportovní klub Řícmanice přeje všem našim ob-

čanům krásné jarní dny.

Za SK Řícmanice  
Jaroslav Olešovský ml.
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MINIMUZEUM
MRÁZ MUZEUM NESPÁLIL. 
RAMPOUCHY EKOLOGICKY 
ROZPOUŠTÍME.

„Jsme slabí, malí… Dosti těchto řečí!“ zavelel ge-

nerální ředitel Samuel Prokop. A já coby výkonný 

náměstek (holka pro všechno) začal kousky zmra-

žených Řícmanic (rampouchy) ulamovat do ple-

chového kýblu. S ním šup na sluníčko.

Vzniklou tekutinou bohatou na minerály se pak 

velmi opatrně snažíme z exponátů našeho mini-

Muzea dělat trochu větší. Musí se postupovat ve-

lice pomalu: zálivka se provádí po malých kapkách 

a tyto se pak flanelovým hadříkem ihned rozetíra-

jí do sucha. Opravdu! Je to úmorná práce a určité 

výsledky už máme. I když muzeum lokomotiv asi 

nikdy nebudeme.

Pokud si taky připadáte malí a slabí a nebo naopak 

jste moc důležití… pak naše rada zní: Udělejte si ze 

sebe srandu! To myslíme vážně! Občasná zálivka, 

po kapkách, taky není k zahození.

A krásné jaro (ale i léto, podzim a zimu) přejeme 

všem z Řícmanic a také těm, co mají naši obec 

rádi :)

Na květen chystáme letošní „votvírák“ mini-

MUZEA s volným vstupem – včas vás budeme 

informovat.

Za miniMUZEUM.cz sepsal náměstek 
Libor Prokop
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ŘÍCMANICKÝ ZÁLISTEK
PŘEDJAŘÍ 2025

Do nového roku jsem si přál zimu bez nějakých 

větších extrémů. Pominu-li jedno kratší lednové 

oteplení, tak se to zatím daří, naprostá většina 

rostlin je nyní začátkem března stále v klidovém 

stavu a ačkoli se přes den začíná znatelněji otep-

lovat, tak noci jsou stále mrazivé a nikde nejsou 

vidět známky předčasného rašení. Vloni touto do-

bou začínaly pomalu nakvétat první dříny a ostat-

ní ovocné druhy byly těsně před rozpukem. Vše 

se ale může během dvou týdnů dramaticky změ-

nit, nejkritičtější bude jako obvykle duben. Sráž-

kově byly uplynulé tři zimní měsíce velmi chudé, 

spadlo jen 54 mm, minimální teplota se dostala 

na -13,5°C, což řadí tuto zimu mezi ty nejteplej-

ší vůbec.

Pokaždé koncem podzimu si slibuju kolik udělám 

přes zimu venku práce, ale tím jak je venku tma 

už ve čtyři odpoledne a ještě se k tomu přidá le-

zavá šedá deka blokující na dlouhé týdny slunce, 

se ten prostor ke smysluplné činnosti smrskne na 

nějakou jednu až dvě hodiny denně. I přesto se po-

dařilo zrýt a připravit skoro 100 m2 pro novou vý-

sadbu zimolezů, našupat do země několik mladých 

stromků a začít s řezem všeho možného. V polovi-

ně února spadlo 5 cm sněhu, tak jsem toho hned 

využil a rozhodil na něj hnojivo. Pro brzy rašící dru-

hy je to ideální způsob, jak dostat živiny jednodu-

še ke kořenům. 

Letos plánuji rozšířit svůj systém kapkové závlahy, 

kterou mám rozvedenu zhruba ke stovce kontej-

nerovaných rostlin (převážně fíkovníky a pepína), 

dále kolem zimolezů a na některé zeleninové záho-

ny. Chtěl bych tím pokrýt ještě některé další rost-

liny, které jsem minulé horké léto nebyl schopen 

ručně uzalívat. Kapkovku používám již mnoho let 

a kromě velké úspory času si na ní cením efektiv-

ního a úsporného hospodaření s vodou. V teplých 

obdobích jsou rostliny schopné vysát veškerou 

vodu z nádoby klidně během jednoho dne (fíkov-

níky i  častěji) a  vyschlý substrát se pak stává 

částečně hydrofobní – člověk do toho musí nalít 

jednu konev, pak chvíli počkat a pak znovu a zno-

vu. Přitom většina vody utíká spodními a bočními 

otvory ven z kontejneru. Podobně to funguje i v zá-

honech, zvláště tam, kde je těžší půda. V proschlé 

zemi vznikají pukliny, do kterých mizí téměř veš-

kerá voda z konve či hadice a zemina těsně u ko-

řenů zůstává suchá. Tohle všechno kapkovka díky 

průběžnému zvlhčování substrátu řeší a výsled-

kem je klidně i třetinová spotřeba oproti běžnému 

manuálnímu zalévání. 

Závěrem jeden tip na ověřeného prodejce kvalit-

ních semen: dobrasemena.cz – kupuji zde pravi-

delně především rajčata odolná k plísni, na která 

se tato firma specializuje. Ale dají se tam samo-

zřejmě najít i další zajímavé věci za rozumnou 

cenu.

Michal Hladký 
plna.zahrada@gmail.com 
www.plnazahrada.cz
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NOVINKY Z TVORBY 
ZPRAVODAJE

Vážení občané,

snažíme se vylepšovat nejen obsah a  vizuální 

stránku Zpravodaje, ale ve spolupráci s obecním 

úřadem také lépe definovat jeho funkce a fungo-

vání. Vytvořili jsme proto, jako je zvykem i v jiných 

obcích, jakýsi etický kodex, který naše představy 

o Zpravodaji shrnuje. Dozvědět se v něm může-

te hlavně to, jaké jsou vlastně podmínky publiko-

vání ve Zpravodaji. V krátkosti tu některé z nich 

shrneme. 

Řícmanický zpravodaj je pro nás hlavně zdrojem 

časosběrných informací pro obecní kroniku a ma-

puje tedy život v obci, od čehož se odvíjí i témata 

textů v něm publikovaných. Není komerčním pe-

riodikem, navíc vychází jen jednou za čtvrt roku, 

proto jsme se rozhodli nevěnovat v něm prostor 

placené reklamě.

Poslat do redakce příspěvek ke zveřejnění může 

kdokoli – i když se redakční rada nemusí ztotožňo-

vat s některými názory v uvedených příspěvcích. 

Několik podmínek však přesto existuje: 

• Anonymní příspěvky nebudou zveřejňovány.

• Autor plně odpovídá za důvěryhodnost 

příspěvku. 

• Jakékoli publikované texty musí respekto-

vat zásady slušného chování. Nesmí obsahovat 

vulgární urážky, osočování či pomluvy. 

• Zpravodaj je oprávněn nezveřejnit zejména 

takové příspěvky, které by prokazatelně poško-

zovaly jméno obce Řícmanice nebo by popíraly 

demokratické hodnoty či by uváděly zjevné 

nepravdivé informace a nepravdivé skutečnos-

ti o konkrétních fyzických nebo právnických 

osobách. 

Toto se vztahuje také na příspěvky zastupitelů, 

jimž je v souladu s tiskovým zákonem garantován 

prostor pro uveřejnění jejich názorů. 

O tom, zda příspěvky naplňují výše zmíněné dů-

vody pro odmítnutí, rozhoduje tým redakce spolu 

s redakční radou, v níž zasedají Simona Kalusová, 

Eva Olešovská a Eva Slaná. 

PIŠTE!

A jaké vaše texty bychom v redakci rádi přivíta-

li? Zajímá nás vše, co souvisí s děním v obci – 

s její historií, současností i budoucností. Mohou 

to být příběhy těch, kteří tu žili a zanechali v naší 

obci svůj otisk. Můžete nás informovat o zajíma-

vých událostech, které pořádáte. Nebo referovat 

o tom, co vás v souvislosti s životem v obci zají-

má. Obsah zpravodaje tradičně tvoří zprávy spol-

ků a různých seskupení, ale je možné, že to vaše 

tam chybí – ať už jde o aktivity například našich 

skautů, seniorů nebo o hudební a hobby projekty.  

Těšíme se na vaše příspěvky!  

Budeme óóbrovsky rádi, tak jak ukazuje řezník 

vpravo!

Celou verzi etického kodexu si můžete přečíst 

na odkazu výše.

Redakce Zpravodaje 
Vendula Borůvková a Michal Žižka

https://ricmanice.cz/ricmanicky-zpravodaj/
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Řícmanický zpravodaj
Redakce: Vendula Borůvková (editor), Michal Žižka (grafika a sazba)

Redakční rada: Simona Kalusová, Eva Olešovská, Eva Slaná

Vydává Obec Řícmanice, Komenského 68, 664 01 Řícmanice, 

IČO: 00704903, pod evidenčním číslem MK ČR E 14595. 

Kontakt: tel.: 545 227 567, e-mail: obec@ricmanice.cz, www.ricmanice.cz. 

Za věcnou správnost příspěvků odpovídají autoři. Redakce si vyhrazuje 

právo příspěvky stylisticky upravovat, zestručňovat či neuveřejnit. 

Není-li uvedeno jinak, fotografie pocházejí z archivu autorů článků.

Příští číslo vychází v červnu 2025.  

Uzávěrka příspěvků 25. května 2025.

Fotografie
Speciální poděkování za tradičně 

prvotřídní fotografie:

Věra Alexová, Samuel Prokop

Přátelé, u nás v redakci máme rádi 

kvalitní fotky nad 3 Mb, obzvláště si 

ceníme blízkých detailů, skvěle vyznívají 

snímky tzv. „close up” – zachycující 

autentické výrazy ve tvářích aktérů 

rozmanitého společenského života. 

KALENDÁŘ AKCÍ

• Neděle 16. 3. Slavnostní vyhlášení výsledků Poháru o krále a královnu Časnýře – 

v 18:00 U Lajcmanů

• Čtvrtek 27. 3. Cestovatelská beseda – v 18:00 v knihovně

• Pátek 28. 3. Valná hromada T. J. Sokol – v 18:00 v knihovně

• Neděle 6. 4. Jarní slavnost s Archou na gruntě U Kapustů – od 15:00

• Středa 30. 4. Pálení čarodějnic s hasiči

• Sobota 17. 5. Den slunce s Archou – od 16:00 na maringotce

• Neděle 25. 5. Dětský den s T. J. Sokol a spolky

• Sobota 31. 5. Kosení obecního sadu – 7:00

• Sobota 21. 6. Řícmanická močílková desítka/pětka

Redakce Řícmanického zpravodaje 
vám přeje krásné jaro!
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